
در ش�رايطي كه در ماه هاي گذش�ته بسياري 
از سياس�ت هاي پولي و بانكي، بازار كش�ور را 
زيرسايه تهديد خروج ارز نگه داشته بود، اينكه 
بش�نويم هنوز صنايعي بي توجه به تحريم ها و 
جنگ رواني خارجي ها به فكر ارزآوري هستند 
و با صادرات گياهان دارويي در س�ال گذشته 
520 ميليون دلار صادرات داش�ته اند، كاممان 
را تا حدودي ش�يرين مي كند. اين رقم شامل 
صادرات زعفران، ش�يرين بيان، موس�ير، گل 
محمدي، ادويه جات و انواع آويشن ها مي شود. 
اين مي�زان ص�ادرات متعلق به خام فروش�ي 
گياهان دارويي است كه در صورت فرآوري اين 
گياهان به صورت داروهاي گياهي و محصولات 
بهداشتي و درماني افزايش چشمگيري خواهد 
داش�ت. گفتني اس�ت ميزان اي�ن افزايش در 
هيچ يك از اسناد بالادستي اجرايي به درستي 
تعيين نش�ده اس�ت و همين امر باعث ش�ده 
حركت در بازاره�اي جهاني گياه�ان دارويي 
اگرچه رو به رش�د گزارش ش�ود، ام�ا مبتني 
بر هي�چ برنام�ه مدوني قاب�ل پايش نباش�د. 

كش��ور ما 11 اقليم از 13اقليم جهان را در اختيار 
دارد و نتيج��ه اين تن��وع آب و هوايي رش��د و نمو 
هشت تا 1٠ هزار گونه گياه دارويي مختلف در اين 
سرزمين است كه به اذعان مركز پايش گونه هاي 
انحصاري جهان)IUCU( از اين ميان يك  هزار و 
٧٢٨ گونه منحصر به ايران است و اين رقم تقريباً 

معادل دو برابر كل قاره اروپاست. 
اگر اين داده ها را ديروز از سوي عليرضا عصاره، دبير 
ستاد توسعه گياهان دارويي در نشست رسانه اي 
با خبرنگاران اعلام شد در كنار بازار 13٢ميليارد 
دلاري تجارت محصولات بهداشتي با منشأ دارويي 
قرار دهي��م، متوجه ل��زوم ورود مؤثرتر به تجارت 
گياهان دارويي و افزايش سهم خود از گردش مالي 

اين بازار خواهيم شد. 
  پيش به سوي سهم 3 برابري 

بنابراين ساماندهي 1٧٠شركت دانش بنيان براي 
بهبود سهم صادرات گياهان دارويي ايران صورت 
گرفته كه در حال حاضر كمت��ر از ٠/3 درصد كل 

تجارت جهاني است. 
اگرچه در برنامه هاي بالادستي مانند برنامه ششم 
توسعه بر افزايش سطح زيركشت گياهان دارويي تا 
سال 14٠٠ و ارتقاي پلكاني ميزان سرمايه گذاري 

وزارت صم��ت روي محصولات با منش��أ گياهان 
دارويي تأكيد شده،  با اين وجود اين برنامه رقمي 
براي س��هم ارزآوري و صادرات گياهان دارويي و 

محصولات وابسته به آنها تعيين نكرده است. 
در عين حال پيش بيني ها حاكي از اين است كه تا 
پايان برنامه ششم توسعه، ميزان صادرات گياهان 
دارويي در كش��ور ب��ه 1/5ميليارد دلار در س��ال 

افزايش پيدا كند، يعني سه برابر رقم كنوني. 
برپايي نمايشگاه و جشنواره دوسالانه ملي گياهان 
دارويي، فرآورده ه��اي دارويي و ط��ب ايراني در 

روزهاي آينده بر همين مبنا صورت مي گيرد. 
اين نمايشگاه كه امسال چهارمين دوره آن برگزار 

مي ش��ود از فردا آغاز و تا ٢4 آبان ماه ادامه خواهد 
داشت. 

  ص�ادرات بيم�ار فرآورده ه�اي گياهان 
دارويي 

دبير ستاد توسعه فناوري گياهان دارويي با تأكيد 
بر اينكه ٨٠٠ محصول در نمايشگاه عرضه مي شود، 
در اين باره گفت: علاوه بر آن 551 شركت خصوصي 
فعال در حوزه توليد گياهان و فرآورده هاي دارويي 

حضور خواهند داشت. 
عصاره ادام��ه داد: در چهارمين دوره نمايش��گاه 
13٢فناوري قابل تجاري سازي در بخش فن بازار 

اين نمايشگاه حضور دارند. 

وي همچني��ن از راه ان��دازي س��لامتكده در اين 
نمايشگاه خبر داد و گفت: در س��ازمان بهداشت 
جهان��ي در زمين��ه روش ه��اي درمان��ي نوي��ن 
مقاومت هايي وجود دارد، اما اين سازمان مطالعات 
وسيعي در زمينه طب سنتي كشورهاي مختلف 

دانسته است. 
عصاره اضافه ك��رد: از آنجايي كه مردم از عملكرد 
س��لامتكده ها مطلع نيس��تند؛ از اي��ن رو در اين 
نمايشگاه سلامتكده هايي با حضور پزشكان حوزه 
طب سنتي و ايراني حضور دارند و به صورت رايگان 

به مردم خدمات درماني ارائه خواهند داد. 
وي حجم صادرات انواع اس��انس ها را 45ميليون 
دلار و حجم صادرات محصولات دانش بنيان شامل 
دارو و فرآورده هاي گياهان دارويي را ٢5ميليون 
دلار عنوان كرد و ب��ا تأكيد بر ض��رورت توجه به 
استانداردسازي فرآورده هاي دارويي خاطر نشان 

كرد: در زمينه استانداردسازي ضعيف هستيم. 
  آلمان از گياهان دارويي نداشته اش اندازه 

نفت ايران درآمد دارد!
دبير ستاد توسعه فناوري گياهان دارويي در عين 
حال از تلاش اين ستاد براي راه اندازي پالايشگاه 
ف��رآوري گياهان داروي��ي خبر داد و اف��زود: اين 
پالايشگاه به منظور بررسي فرمولاسيون ها، گرانول 
و مواد جامد و مايع براساس مواد مؤثره انجام خواهد 
داد.  در ادامه اين نشست، اسماعيل قادري فر رئيس 
مركز توسعه فناوري هاي راهبردي معاونت علمي 
و فناوري رياس��ت جمهوري از راه ان��دازي اولين 
ش��تاب دهنده تخصصي در حوزه گياهان دارويي 
در حاشيه چهارمين نمايشگاه و جشنواره گياهان 
دارويي خبر داد.  گفتني اس��ت بر اساس گزارش 
س��ال ٢٠16 يورومونيتور و ITC )مركز تجارت 
بين المللي(، نرخ رش��د اقتص��ادي در اين بخش 
1٢درصد اس��ت و در گزارش بان��ك جهاني نيز 
حداكثر نرخ رش��د اقتص��ادي در اي��ن صنعت را 
15 درصد اعلام كرده اس��ت. همچنين، بر اساس 
پيش بيني رسمي بانك جهاني، حجم تبادل  هاي 
تجاري كل دنيا در صنعت گياهان دارويي تا سال 

٢٠5٠ به رقم 5هزارميليارد دلار خواهد رسيد. 
گردش مالي گياه��ان داروي��ي در جهان 1٢٠ 
ميليارد دلار است و گردش مالي گياهان دارويي 
آلمان بدون داش��تن تنوع و اقلي��م 4٠ميليارد 
دلار اس��ت كه اين ميزان بيش��تر از درآمد نفتي 

ايران است. 
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شائبه هايي در نحوه عملكرد مالي و اداري تيم مديريت دانشگاه هاي علوم پزشكي سراسر كشور وجود دارد كه مجلس قصد دارد به آن ورود كند

طرحتفحصازكارانهنجوميبگيران
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گياهانداروييبهدارويگياهيتبديلنميشوند
وجود 11 اقليم از 13 اقليم جهان در كشور، رشد و نمو 1728 گونه گياهان دارويی را رقم زده است

طرح تحول س�امت را برخي طرح تحول در 
درآمد پزش�كان مي دانند؛ طرحي كه در گام 
سوم خود با اصاح كتاب ارزش گذاري نسبي 
تعرفه ه�ا موجب رش�د 120ت�ا 300درصدي 
مزد درمان ش�د و ح�الا در ش�رايط جديد با 
چالش هايي دست به گريبان است كه موجب  
شده تا در ارائه خدمت بازنگري هايي صورت 
بگيرد و به طور خاصه سفره خدمات سامت 
كوچك و كوچك تر ش�ود ب�ه خصوص اينكه 
اين بار سخنگوي وزارت بهداشت به صراحت 
اعام كرده با ش�رايط كنوني س�بد سامت 
طبقات متوس�ط هم كوچك ش�ده است. بنا 
به تأكيد وزير بهداش�ت نيز حدود 70درصد 
بودجه اين وزارتخانه صرف دستمزد مي شود. 
در كنار تمام اينها انتشار اخباري از كارانه هاي 
چند 10ميليوني پزشكان نشان مي دهد در اين 
موازنه يك جاي كار مي لنگد. به خصوص اينكه 
پيش تر وزير بهداشت گفته بود تنها 19درصد 
از بودجه طرح تحول به جيب پزش�كان رفته 
است. تمام اين ماجراها در كنار هم حالا باعث 
شده تا بهارس�تاني ها دس�ت به كار شوند و 
طرح تفحص از كارانه پزشكان را كليد بزنند. 

صندوق بين المللي پول براي سال ٢٠1٨ تورم 
٢9درصدي را پيش بيني كرده اس��ت. با چنين 
تورمي مسلماً چالش هاي بخش سلامت بيشتر 
و بيشتر خواهد ش��د. ايرج حريرچي سخنگوي 
وزارت بهداش��ت مي گويد: در نظام سلامت بين 
63تا 6٧درصد هزينه ها براي دستمزد پرداخت 
مي شود، اما انتشار اسناد كارانه هاي 1٠٠ميليوني 
پزشكان نش��ان مي دهد، بخش مهمي از بودجه 
سلامت صرف پرداخت كارانه مي شود؛ كارانه اي 

كه بي ترديد با زحمت پزشك به دست مي آيد، اما 
وقتي خدمات پزشك از حدي عبور كرد، يعني 
يا كيفيت كار تنزل يافته يا اين مهر پزشك است 
كه كار مي كند و خودش در بيمارس��تان مذكور 
حضور فيزيكي ندارد! همه اينها انگيزه كافي براي 
تفحص از كارانه پزشكان را به مجلس مي دهد و 

حالا قرار است اين اتفاق رخ دهد. 
 درآمدهاي 100ميليوني

رسول خضري عضو كميسيون اجتماعي مجلس 
ش��وراي اس��لامي، درباره اين ط��رح مي گويد: 
ش��ائبه هايي در نحوه عملكرد مالي و اداري تيم 
مديريت دانش��گاه هاي علوم پزشكي در سطح 
رياس��ت و برخي معاونان دانش��گاه ب��ه ويژه در 
معاونت درمان، بخش مالي بانكي، پش��تيباني و 
معاونت توسعه منابع انساني وجود دارد كه بايد 

رفع شود.  به گفته وي، هم اكنون برخي پزشكان 
فعال در دانش��گاه علوم پزشكي به طور متوسط 
كارانه ٧٠ميليوني به همراه حقوق 3٠ميليوني 
دريافت مي كنند و اين جاي سؤال است كه نسبت 
به كارمندان همتراز خود در ساير وزارتخانه ها چه 
ميزان كارايي داشته اند كه ضريب دريافتي آنها تا 

اين اندازه تفاوت داشته است. 
خضري درباره جزئيات اين طرح توضيح مي دهد: 
اين تحقيق و تفح��ص در 9محور اع��م از نحوه 
پرداخت به پزشكان نجومي  بگير فعال در دانشگاه 
علوم پزشكي، شائبه ذي نفع بودن تيم پزشكي 
دانشگاه در ش��ركت هاي پيمانكاري براي برنده 
ش��دن در مناقصاتي ك��ه در حوزه هاي مختلف 
دانشگاه علوم پزشكي برگزار شده است و دخالت 
غيرقانوني و س��ليقه اي در جذب و به كارگيري 

نيروها در تمامي س��طوح صورت خواهد گرفت. 
شروع تفحص به صورت پايلوت از تبريز خواهد 

بود و به سراسر كشور گسترش خواهد يافت. 
 افزايش نامتوازن كننده درآمدها

حيدرعل��ي عاب��دي، س��خنگوي كميس��يون 
بهداش��ت و درمان مجلس با اش��اره ب��ه تفاوت 
درآمد تخصص ه��اي مختلف تأكي��د مي كند: 
 موضوع قابل انتقاد اين اس��ت افزايش ناگهاني 
كه سه سال قبل در تعيين تعرفه ها اتفاق افتاد، 
درآمدها را نامتوازن كرد و باعث شد كه بسياري 
از بيمارس��تان ها و بيمه ها هم بدهكار ش��وند و 
اگر از آن عبور كني��م، درآمد متخصصان بحثي 
نيس��ت كه در مورد تفاوت هاي موج��ود در آن 

متمركز شويم. 
 برهم خ�وردن تعادل آم�وزش و اقتصاد 

درمان
محمدرضا ظفرقندي، رئيس شوراي عالي نظام 
پزشكي با اشاره به مشكلاتي كه در حال حاضر 
مبتلا به جامعه پزشكي است، مي گويد: از وقتي 
كه پرداخت كارانه به جامعه پزش��كي آغاز شد، 

تعادل بين آموزش و اقتصاد درمان بهم خورد. 
وي معتقد است، بايد از آموزش پزشكي در مقابل 
اقتصاد درمان محافظت كنيم. زماني كه كارانه 
وجود نداشت، هيئت علمي دانشگاه ها تنها يك 
حقوق مي گرفتند و در نتيجه تعامل بين آموزش 
و اقتصاد درمان وجود داشت، اما از وقتي پرداخت 
كارانه آغاز شده است، اين تعادل به اجبار به دليل 
مشكلات بحث اقتصاد درمان را بهم ريخته است.  
رئيس ش��وراي عالي نظام پزشكي معتقد است، 
در نظام كارانه محافظت از آموزش پزش��كي به 
نحو اصولي ديده نشده و در نتيجه اقتصاد درمان 

آسيب پذير شده است. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

 نادر فتورچي توئيت زد: چرا از پاسخ كتبي فرار مي كنيد؟چون 
ممكن اس��ت مخاطب متن ها را مقايسه كند و رس��وايي به بارآيد؟! 
ظاهراً س��رمفهوم حاشيه هم اختلاف داريم. حاش��يه اين نيست كه 
درباره آمار و ارقام كذب دولت جواب دهم، حاشيه اين است كه مثلًا 
بپرسم»دانشگاه كارلينس«كه از آنجا دكترا گرفتيد، چرا پيج انگليسي 

در حد ويكيپديا هم ندارد!

 سيدصدرالدين با انتش�ار اين عكس گفت: شهيد فهميده را 
افسانه خوانديد، جنايت شهادت 6٨ شهيد خردسال دبستان استثنايي 
بروجرد را چگونه توجيه خواهيد كرد؟ 36 هزار شهيد دانش آموز ديگر 

را چطور؟

 احس�ان بداغ�ي توئيت ك�رد: پيام سياس��ي تعمي��ر و تجهيز 
ورزشگاه آزادي چيس��ت؟ وقتي مديران ما بعد از سال ها، نه به احترام 
حقوق و خواس��ته مردم و براي راحتي آنها، بلكه زير فش��ار يك نهاد 

بين المللي يعني AFC اصلاحاتي حداقلي را انجام مي دهند؟

 متي توئيت كرد: آقاي رئيس جمهور! آقاي وزير! آقاي مسئول! آقاي 
فلان! ورزشگاه آزادي رو در عرض چند روز بازسازي كرديد، مثل روز 

اولش ! سر پل ذهاب در مدت يك سال نمي تونست بازسازي شه؟

 جواد نيكي ملكي با انتشار اين عكس توئيت كرد: لطفاً آنقدر 
براي اين عكس توئيت بزنيد؛ تا صداي مظلوميت يمن كمي ش��نيده 

شود؛ سهم من: منم يه مادرم؛ پسرمو دوسش دارم... 

 حميد جلوخاني با انتشار اين عكس توئيت كرد: كودكان كار 
زنده اند. سرطان ندارند. به دارو هم نياز ندارند. آيا سلبريتي حكومتي 
براي آنها كاري انجام داده اند؟ رفتار سلبريتي وطن فروش در شبكه هاي 

اجتماعي مصداق نون به نرخ روز خوري است و بس!

 كژال با انتشار اين عكس توئيت كرد: آيا مي دانستيد4٠درصد 
از آب ايران را جنگل هاي بلوط زاگرس تأمين مي كند؟ الان فصل ريزش 
بلوطه.بلوط ها را به ش��كل س��ر و ته كن��ار هم ٢٠cm خ��اك را حفر 
كنيد1٠cm زيرآن را خاك نرم بريزيد و روي آن را خاك بريزيد و با پا 

فشار وارد نكنيد. 

 حسين دليريان با انتش�ار اين عكس توئيت كرد: اينجا شهر 
حمص است، درست! اما اگر مستشاران ايراني و مدافعان حرم نبودند، 
امروز همين وضع را بايد در كرمانشاه، همدان و شايد تهران مي ديديم 

 تروريست ها و حاميانشان رحم و مروت ندارند. 

نيره ساري

خاکورودیبهسدهاچقدراست؟
فرسايش خاك

 موجب ورود خاك به سدها هم شده است
سالانه ٢5٠ميليون مترمكعب خاك وارد سدهاي كشور مي شود. اين 
در حالي است كه براي توليد يك سانتيمتر خاك به صدها سال زمان 
نياز است. بحران آب روي بحران خاك و بحران خاك بر بحران آب اثر 
مي گذارد. با وجود اين، معمولاً دولتمردان فق��ط از كمبود منابع آبي 

مي گويند. 
درست است كه برداشت بيش از حد مجاز از منابع زيرزميني، سرعت 
بالاي تبخير آب در كشور و سياست هاي نادرست كشاورزي آينده منابع 
آبي ايران را به شدت در معرض خطر قرار داده، اما به هر حال مي توانيم 
كمبود آب را از طريق تكنيك هايي تأمين كنيم، اما درباره خاك چنين 
اتفاقي نمي افتد.  آبخيزداري يكي از روش هاي نجات خاك است كه از 
بالاترين نقطه ريزش بارندگي تا پايين دست آن عمليات حفظ آب انجام 
مي شود. هرچند به تازگي با اجراي عمليات آبخيزداري 9 تن فرسايش 

خاك در كشور كاهش يافته، اما همچنان ناكافي است. 
اگر اي��ن حوضه هاي آبخي��ز به  درس��تي مديريت ش��وند، مي توانيم 
موضوعات مرتبط با كم آبي، فرسايش خاك و رسوب گذاري )كه سبب 
تخريب س��دها و ابنيه هاي مي ش��ود( همچنين احياي مباني حياتي 
مانند پوشش گياهي و چشمه ها را با وجود خشكسالي هاي كشور تحت 

كنترل قرار دهيم. 
براساس هدف گذاري صورت گرفته در برنامه ششم توسعه توليد تمامي 
محصولات كشاورزي بايد افزايش يابد.  اين هدف گذاري در شرايطي 
است كه توليد محصولات غذايي به هر قيمتي امروزه توجيه خود را از 
دست داده است. در حال حاضر محصولاتي در كشور ما توليد مي شود 
كه هم خاك را تضعيف مي كند و هم حتي معادل بهاي آب مصرفي اش 
هم نيس��ت؛ خودكفايي توليد تمام محصولات كش��اورزي ديگر يك 

سياست منسوخ شده در همه جاي دنياست. 
ارزيابي ه��ا نش��ان داده اس��ت كه ب��ا اج��راي عمليات آبخي��زداري 
53٠مترمكعب در هكتار در سال امكان استحصال آب وجود دارد. در 
آبخوان ها و دشت ها هزار متر مكعب در هكتار در سال آب جمع آوري 
شده است، همچنين توانسته ايم با آبخيزداري فرسايش خاك را كاهش 
دهيم. در حوضه هايي كه آبخيزداري اجرايي ش��ده، س��يل هيچ گونه 
خسارت جاني نداشته در حالي  كه در حوضه هايي كه آبخيزداري انجام 
نشده است، خسارت جاني و مالي زيادي داشتيم.  ما در حال حاضر در 
ايران با دو  ميليارد تن فرس��ايش خاك مواجه هستيم و چيزي حدود 
3٠٠ تا 35٠ ميليون تن خاكس��ازي داريم؛ اين مس��ئله در درازمدت 

مي تواند بسيار نگران كننده باشد. 

پليس فتا خبر داد 

انسداد۶۲۰سايتفروشداروهايتقلبي
معاون امور بين الملل پليس فتا به مسدود سازي و تعليق ۶20سايت 
و تارنم�اي فروش دارو ه�اي تقلبي در هفت ماه گذش�ته اش�اره 
كرد و گف�ت: بي�ش از 700 متهم در اين رابطه دس�تگير ش�دند. 
رمضاني گف��ت: عمليات پانجي اي 11 در س��ال ٢٠1٨ آغاز ش��د كه 

مصادف با سال 9٧ بوده است. 
وي افزود: ما در عمليات پانجي اي 11 توانستيم 6٢٠ وب سايت و تارنما 
را به واسطه دستورات مقام قضايي تعليق و مسدود كنيم كه اين اقدامات 

منجر به دستگيري بيش از ٧٠٠ متهم شد. 
رمضاني گفت: اين اقدامات منجر به كشف بيش از 1٠٠هزار قلم داروي 

تقلبي و غيرمجاز شد كه ارزش ريالي بالايي داشته است. 
معاون امور بين املل پليس فتا گفت: ٧5درصد اين افراد مرد و ٢5درصد 

اين بازداشت شدگان زنان هستند. 
وي خاطرنشان كرد: اكثر متهمان دس��تگير شده از طريق شبكه هاي 
اجتماعي اقدامات مجرمانه خود را اجرا مي كردند كه از بين شبكه هاي 
اجتماعي تلگرام و اينس��تاگرام بيش��ترين نقش را به خود اختصاص 

داده است. 

زهرا چيذري 
  گزارش  2

حبسزداييدرحاشيه
روزگاري ب��ود كه زن��دان و جمعيت كيف��ري به نوعي افتخ��ار براي 
حكومت ها محس��وب مي ش��د، چراكه گمان اين مي رف��ت اينچنين 
مجرمان خطرناك، س��ارقان و قاتلان در بند هستند و آسيب كمتري 
متوجه جامعه است، اما با گذش��ت زمان و قرن ها از اين تفكر، اكنون 
كاهش جمعيت كيفري خود يك امتياز محسوب مي شود. آنچه نگاه 
ابتدايي را شامل مي شد رسالت پيشگيرانه بود، چراكه محدوده زندان 
يك بزهكار را براي مدتي از محيط اجتماعي دور مي كرد، اما به مرور و با 
افزايش جمعيت كيفري باعث شد تا پيامدهاي اجتماعي، رواني و حتي 

جسماني و سلامتي منفي نيز بر فرد فرد زندانيان تأثيرگذار باشد. 
بيماري هاي لاعلاجي چون ايدز و همچنين مصرف س��وء مواد مخدر، 
ارتباط بيش��تر و در دس��ترس تر زندانيان جرايم غيرعمد با زندانيان 
خطرناك از جمله پيامدهاي منفي بود كه البته به مرور اين مشكلات 
برطرف و زندان به يك مكان تربيتي و اصلاحي تبديل ش��د. چه بس��ا 
كه هم اكنون نيز برخي آمار گواه اين مدعاس��ت كه عده اي از زندانيان 
با حضور در زندان متنبه شده و نه تنها فضاي حاكم بر زندان بر تربيت 
آنها تأثير مي گذارد بلكه آنها را قادر مي كند تا نقش پذيري جديدي در 

اجتماع داشته باشند. 
اما به هر ح��ال بايد پذيرفت همچن��ان فضاي زندان به رغم رس��الت 
موجود در راستاي تأديب و اصلاح مجرم كماكان مي تواند نقش منفي 
خود را هم به دنبال داشته باشد، بر همين اساس بود كه كارشناسان و 
حقوقدانان و قانونگذاران راجع به اصلاح قانون مجازات ها، چاره انديشي 
كردند تا جايگزيني براي حبس پيدا كنند و در نهايت حبس را محدود 

به جرم هاي خطرناك و پرمفسده كنند. 
قضازدايي، جرم  زدايي و حبس  زداي��ي از مهم ترين اقداماتي بود كه به 
عنوان يك راه حل براي حل معضل تعداد بالاي زندانيان مورد توجه قرار 
گرفت. با در نظر گرفتن تبعاتي كه حبس و زندان براي فرد و خانواده به  
دنبال داشت و نيز براي حفظ شأن و كرامت انساني، سعي شده است تا 
حد امكان از زنداني كردن اشخاص جلوگيري و مجازات جايگزين اعمال 
شود. اما به رغم حمايت هاي صورت گرفته همچنان آمار نگران كننده در 

اين زمينه ارائه مي شود. 
به گفته يحيي كمالي پور عضو هيئت رئيسه كميسيون قضايي و حقوقي 
مجلس شوراي اسلامي در حال حاضر جمعيت ورودي زندان هاي ما با 
هيچ يك از استاندارد هاي بين المللي تطابق و سازگاري ندارد به نحوي 
كه گاه ٢٠٠درصد بالاتر از ظرفيت زندان ها محبوس داريم. به عنوان 
مثال زنداني كه براي ٢٠٠ نفر س��اخته  ش��ده، امروزه هزار و 5٠٠ نفر 
زنداني دارد.  آماري كه ضرورت دارد بر مبناي آن س��اماندهي كاهش 
جمعيت كيفري و زندانيان بيش از آنچه كه هست، دغدغه بيشتر امروز 

دستگاه قضا قرار گيرد. 

درم�ان بيماري هاي�ي همچون فل�ج مغزي ي�ا اوتيس�م رؤيا 
نيس�ت، بلكه در دني�اي واقعي ه�م همانند فيلم ه�اي علمي 
تخيلي با كمك س�لول هاي بنيادي خون بند ناف يا مزانش�يم 
كارآزماي�ي باليني درم�ان اين بيم�اران به ش�كل تحقيقاتي 
آغاز ش�ده و نتاي�ج يك س�اله اين تحق�ق اميدهاي ت�ازه اي 
در درم�ان بيماران اوتيس�م و فلج مغ�زي ايجاد كرده اس�ت. 
يكي از نمونه هاي موفق طرح درمان بيماران فلج مغزی و اوتيس��م 
در دانشگاه علوم پزشكي مش��هد، روي س��ه بيمار صورت گرفته و 
با موفقيت همراه بوده اس��ت. علي قاس��مي رئيس بخش پيوند مغز 
استخوان دانشگاه علوم پزشكي مش��هد در اين باره مي گويد: بر اين 
اساس در اين مرحله يك بيمار مبتلا به اوتيسم و دو بيمار مبتلا به فلج 

مغزي در بيمارستان دكتر شيخ تحت درمان قرار گرفتند.  به گفته 
وي، براي انجام اين عمل در نخستين گام بررسي ژنتيك بيماران از 
نظر سيستم HLA انجام شد و پس از آن HLA به پژوهشگاه رؤيان 
براي هماهنگ كردن آن با بندناف هاي موجود در پژوهشكده ارسال و 

متناسب با شرايط هر بيمار بند ناف انتخاب شد. 
اين عضو هيئت علمي دانشگاه علوم پزشكي مشهد با بيان اينكه اين 
روند بيش از شش ماه به طول انجاميد، خاطرنشان مي كند: در مرحله 
آخر به طور مجدد نمونه ها از نظر ميكروب��ي و بيماري هاي عفوني 
مورد بررسي قرار گرفتند و پس از دريافت نتايج شرايط براي انجام 
عمل مهيا شد.  قاسمي مي افزايد: با توجه به اينكه نمونه سلول هاي 
بندناف از نظر تعداد بسيار بالاست بايد اين سلول ها تغليظ شده و 

در ميزان هاي پنج تا 1٠ سي سي در شرايط كاملًا استريل به بيماران 
تزريق شود كه طي سه مرحله به بيماران تزريق خواهد شد. 

به گفته وي، اين بيماران به مدت دو روز در بيمارس��تان بس��تري 
هستند و پس از آن مرخص مي ش��وند و به فاصله زماني يك ماهه، 
شش ماهه، يك ساله و دوساله از نظر بررسي عملكرد در بيماران فلج 
مغزي و از نظر عملكردي و ش��ناختي و رفتاري در بيماران اوتيسم 

مورد ارزيابي قرار مي گيرند. 
 رئيس بخش پيوند مغز استخوان دانشگاه علوم پزشكي مشهد با بيان 
اينكه اين روش در مورد اين بيماران اثربخش بوده، تأكيد مي كند: 
بايد بدانيم اين پروژه هاي تحقيقاتي است و نمي توان براي عموم آن 

را مورد استفاده قرار داد.

عليرضا سزاوار

  سلامت

نفيسه ابراهيم زاده انتظام 
  گزارش  یک

 مديركل غذا و آشاميدني سازمان غذا و دارو با اشاره به اينكه روغن 
پالم درجه بندي ندارد، گفت: در س��ازمان غذا و دارو نس��بت مصرف 
روغن پالم را به كل روغن مصرفي بر مبناي 3٠درصد، تنظيم و كنترل 

مي كنيم. 
  مديرعامل بنياد كشوري سندروم دان گفت: پس از تصويب لايحه 
جامع حمايت از حقوق معلولان و با توجه ب��ه محتواي »ماده 6« اين 
لايحه مسئوليت پوش��ش بيمه افراد س��ندروم دان به صورت صريح 
بر عهده وزارت بهداش��ت قرار گرفته اس��ت، اما اقدامي از س��وي اين 

وزارت خانه صورت نمي پذيرد. 
  سخنگوي سازمان ثبت  احوال از ثبت نام بيش از 46ميليون نفر براي 
دريافت كارت ملي هوشمند خبر داد و گفت: بيش از 44ميليون كارت 

ملي هوشمند براي ايرانيان صادر شده است


